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آرمان ملی- احسان انصاری: انتقال قدرت در ایران آغاز شده است و با جلسات اخیر سید ابراهیم رئیسی با حسنروحانی، وزرای اقتصادی دولت و از همه مهمتر کاندیداهای ریاست جمهوری شرایط 
به شکلی است که نشان می دهد او تلاش می کند در یک رویکرد عقلایی و مستقل دولت آینده را تشکیل بدهد؛ اقدامی که در نهایت به سود منافع ملی خواهد بود. با این وجود صداهایی از گوشه 
و کنار شنیده می شود که نشان دهنده سهم خواهی برخی از گروه های اصولگرا برای حضور در کابینه آینده است. به نظر می رسد سهم خواهی اصولگرایان تازه آغاز شده و یکی از چالش های مهم 
 رئیسی در آینده سهم خواهی اصولگرایان خواهد بود؛ اتفاقی که می تواند از شکل گیری یک دولت فراجناحی در آینده جلوگیری کند. به همین دلیل و برای تحلیل و بررسی این موضوع »آرمان ملی«
 با مهندس غلامعلی جعفرزاده، نماینده سابق مجلس شورای اسلامی گفت وگو کرده است. جعفرزاده معتقد است: » شرایط شکل گیری یک دولت فراجناحی توسط آقای رئیسی خیلی سخت شده 
است. افراد و گروه هایی در انتخابات ریاست جمهوری اطراف آقای رئیسی بوده اند که تمامیت خواه هستند. این افراد و گروه ها نیز اجازه تشکیل یک دولت فراجناحی را به آقای رئیسی نخواهند داد. 
اگر آقای رئیسی در عمل چنین دولتی تشکیل بدهد هجمه به دولت وی بیشتر خواهد شد و کار را برای دولت سخت می کند. خواسته های این گروه ها نیز تمامی ندارد و هیچ گاه به پایان نمی رسد. 
این اتفاق آقای رئیسی را خسته می کند؛ همان گونه که آقای احمدی نژاد را خسته کردند. آقای رئیسی نباید گمان کند اگر چهار کرسی وزارت به آن ها بدهد ماجرا تمام خواهد شد و خواسته های 

آن ها به پایان خواهد رسید. درواقع چنین اتفاقی رخ نخواهد داد«. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.
  انتقال قــدرت از دولت حسـن روحــانی به دولـت
نبایدهایی همراه  و  بایدها  با چه  باید  رئیسی  ابراهیم   
باشد؟ رئیسی برای تشکیل یک دولت قوی و کارآمد چه 

ضرورت هایی را باید رعایت کند؟
اقدامی که آقای رئیسی انجام داد و کاندیداهای ریاست جمهوری 
را به دفتر خود دعوت کرد  باعث خوشحالی مردم شد و به نظر بنده 
اقدام شایسته ای بود. حتی کسانی که به آقای رئیسی رأی ندادند نیز 
از اقدام وی خوشحال شدند. این رویه همان رویه ای است که مردم 
به دنبال آن هستند. امروز مردم به دنبال این هستند که دعواهای 
سیاسی بین افراد و گروه ها به پایان برسد و کشور به نقطه ای برسد 
که در آن آرامش وجود داشته باشد. مردم دوست دارند تنها دغدغه 
مسئولان کسب قدرت نباشد؛ بلکه به دنبال حل کردن مشکلات 
مردم باشند. بنده امیدوارم این رویه در آینده نیز استمرار پیدا کند. 
نکته دیگری که آقای رئیسی باید به آن توجه کنند این است که هر 
چهار سال یک بار، که فردی در کشور به عنوان رئیس جمهور انتخاب 
می شود، یک تسویه خونین در حوزه مدیریتی رخ می دهد. واقعیت این 
است که همه مدیران ناکارآمد و غیرمتخصص نیستند. از سوی دیگر 
همه مدیران کشور رانت خوار و سوءاستفاده گر نیستند. برخی چنین 
گمانی دارند که همه یا بخش های مهمی از مدیران کشور رانت خوار 
هستند. آقای رئیسی عنوان کردند مستقل هستند و بدهکار هیچ 
حزب و جناحی نیستند. به همین دلیل باید تلاش کنند از کسانی در 
دولت آینده خود استفاده کنند که خود را وقف مردم کرده و تلاش 
می کنند برای مردم کار کنند. گرایش سیاسی و جناح بندی ها باید در 

اولویت بعدی انتخاب مدیران کشور قرار داشته 
باشد. آقای رئیسی باید فضای سیاسی کشور را 
به سمتی هدایت کند که تنش ها کاهش یابد 
و از بین برود. بسیاری بر این باورند که آقای 
رئیسی در مرحله نخست باید تنش زدایی 
است  بهتر  معتقدم  بنده  بکند.   خارجی 
آقای رئیسی در ابتدا تنش زدایی داخلی را انجام 
بدهند و سپس به دنبال تنش زدایی خارجی 
باشند. رئیس جمهور جدید باید تلاش کند 
یک فضای آرامش را در فضای سیاسی کشور 
ایجاد کند و از همه کسانی که دوست دارند 
به کشور خدمت کنند استفاده کند. به صورت 
طبیعی هرکسی به عنوان مدیر انتخاب می شود 
باید تابع سیاست های  رئیس دولت باشد. بنده 
معتقدم این مسائل بایدها و نبایدهایی است که 
دولت جدید باید رعایت کند تا بتواند در مسیر 

موفقیت و تعالی قرار بگیرد.
   آیا حامیان اصولگرای رئیسی در 
انتخابات اجازه می دهند دولت آینده یک 

دولت مستقل باشد؟
متأسفانــه مــا مشـــاهده می کنیم که 
سهم خواهی ها شروع  شده  و همه  کسانی که  در 
ستادهای انتخاباتی فعال بوده اند با یک لیست 
به دنبال این هستند که در دولت آینده حضور 
داشته باشند. در شرایط کنونی برخی لیست ها 
برای وزرای دولت آینده مطرح می شود. 
واقعیت این است که اسامی ای که تاکنون 
مطرح  شده اند شرایط حل کردن مشکلات 
را ندارند و نمی توانند مشکلات مردم را حل 
کنند. آقای رئیسی باید متوجه این نکته باشند 
که کسانی که درگذشته عملکرد ناموفقی 
داشته اند و کارنامه خوبی ندارند را برای حضور 
در دولت خود انتخاب نکند. بدون تردید این 

افراد موردقبول مردم نیستند. مردم  دوست دارند یک ترکیب جوان، 
قوی و باانگیزه و عاقل در کابینه آینده حضورداشته باشند. کشور 
ظرفیت آموزشگاه ندارد که کسی بخواهد مدیر جوان یا مدیر لایق 
تربیت کند. در شرایط کنونی کشور دارای مدیران خوبی است و 
اگر آقای رئیسی بتواند بهترین مدیران را در دولت  خود به کار گیرد 
می تواند در مسیر موفقیت حرکت کند. مدیران جدید نیز باید به  دور 
از هیاهو و تنش آفرینی به دنبال حل مشکلات مردم باشند. به هرحال 
آقای رئیسی شعارهای سنگینی داده اند و این شعارها مطالبات را 
نسبت به دولت آینده افزایش خواهد داد. برخی در فضای  رقابت های 
انتخاباتی عنوان می کردند هر کسی ازدواج کند به وی یک  خانه داده 
می شود. ما آرزو می کنیم این شعارها تحقق پیدا کند اما درواقعیت 
چنین نیست و بیان چنین شعارهایی با واقعیت های موجود در جامعه 
همخوانی ندارد. مردم دیگر کشش ندارند که رئیس جمهور جدید 
وعده هایی به آن ها بدهد اما به آن وعده ها عمل نکند. همه هم باید 
به رئیس جمهور جدید کمک کنند به وعده هایی که به مردم داده 

عمل کند. وعده هایی که داده  شده وعده های خوبی است و کسی 
نمی تواند بگوید وعده ها خوب نبوده است. بااین وجود زمانی وعده ها 
کام مردم را شیرین می کند که عملی شود و  مردم نتیجه آن را در 
زندگی خود مشاهده کنند. برخی از کاندیداهای ریاست جمهوری 

وعده هایی به مردم می دادند که جای اماواگرها و 
تردیدهای زیادی داشت. وعده هایی باید به مردم 
داده می شد که در عمل امکان تحقق داشته باشد. 
 واقعیت این است که موفقیت دولت، مجلس و 
قوه قضائیه، که به تازگی رئیس آن مشخص شده 
است، موفقیت مردم است. نباید باب نقد و انتقاد را 
بست. نقد و انتقاد کشور را می سازد و به پیشرفت 

کشور کمک می کند.
  آیا شرایط برای شکل گیری یک دولت 
فراجناحی توسط آقای رئیسی وجود دارد؟ 
برای تشکیل یک دولت فراجناحی آقای 
رئیسی باید چه رویکردی را در پیش بگیرد؟

واقعیت این است که شرایط شکل گیری 
یک دولت فراجناحی توسط آقای رئیسی خیلی 
سخت شده است. افراد و گروه هایی در انتخابات 
ریاست جمهوری اطراف آقای رئیسی بوده اند که 
تمامیت خواه هستند. این افراد و گروه ها نیز اجازه 
تشکیل یک دولت فراجناحی را به آقای رئیسی 
نخواهند داد. اگر آقای رئیسی در عمل چنین 
هجمه ها  بدهد  تشکیل  دولتی 
به دولت وی بیشتر خواهد شد و 
کار را برای دولت سخت می کند. 
خواسته های این گروه ها نیز تمامی 
ندارد و هیچ گاه به پایان نمی رسد. 
این اتفاق آقای رئیسی را خسته 

می کند؛ همان گونه که آقای احمدی نژاد را خسته 
کردند. آقای رئیسی نباید گمان کند اگر چهار 
کرسی وزارت به آن ها بدهد ماجرا تمام خواهد شد 
و خواسته های آن ها به پایان خواهد رسید. درواقع 
چنین اتفاقی رخ نخواهد داد. زمانی که لیست اعضای 
کابینه آینده مشخص و به مجلس تحویل داده شود 
مشاهده خواهیم کرد که هجمه ها نسبت به تصمیم 
آقای رئیسی آغاز خواهد شد. این در حالی است که 
انتخاب اعضای کابینه حق طبیعی رئیس جمهور 
جدید است. در چنین شرایطی باید به رئیس دولت 
کمک کرد در یک شرایط مناسب بهترین انتخاب 

را انجام بدهد.220 نماینده ای 
که با یک نامه از آقای رئیسی 
خواستند در انتخابات حضور پیدا 
کنند نباید انتظار داشته باشند در 
انتخاب افراد کابینه نیز دخالت 
داشته باشند و عنوان کنند باید بر 
اساس دیدگاه آن ها اعضای دولت 
انتخاب شوند. این روزها صداهایی 
از مجلس به گوش می رسد با این 
مضمون که دولت باید درباره 
انتخاب اعضای کابینه با ما نیز 
مشورت کند. استدلال این افراد 
نیز این است که ما بودیم که به 
آقای رئیسی گفتیم در انتخابات 
شرکت کند. کسی منکر مشورت 
نیست؛ اما نباید کسی را برای 
حضور در دولت به رئیس جمهور تحمیل کرد. 
امکان دارد یک مدیر قوی در هر وزارتخانه ای 
وجود داشته باشد اما نتواند با سیستم مدیریتی 
آقای رئیسی کار کند. در نتیجه نباید از چنین 
فردی استفاده کرد. آقای رئیسی قرار است دولت 
تشکیل بدهند. به همین دلیل مدیرانی که قرار 
است در دولت فعالیت کنند باید تفکرات خود را 
با تفکرات آقای رئیسی هماهنگ کنند؛ نه اینکه 

آقای رئیسی تفکرات خود را به آن ها هماهنگ کند.
  بخشی از کسانی که در اطراف آقای رئیسی قرار دارند 
در کابینه احمدی نژاد حضور داشته اند. به همین دلیل این شائبه 
به وجود آمده که ممکن است رویکرد دولت آقای رئیسی نیز 

مانند دولت احمدی نژاد باشد. آیا درواقع چنین است؟
بنده همه اقدامات آقای احمدی نژاد را بد نمی دانستم. 
همواره نیز براین باور هستم که آقای احمدی نژاد حیف شد. همه 

 کارهای آقای خاتمی هم خوب نبود. همین طور که همه کارهای 
آقای هاشمی و روحانی نیز بد یا خوب نبودند. هنر آقای رئیسی باید 
این باشد که همه اقدامات خوب دولت های قبلی را در دولت خود 
جمع کند و از آن ها استفاده کند.آقای رئیسی باید در انتخابات 
اعضای کابینه به کارنامه اجرایی آن ها توجه کند 
و نه کارنامه سیاسی. البته باید این تضمین وجود 
داشته باشد که افرادی که انتخاب می کنند تابع 
سیاست های ایشان باشند. آقای رئیسی باید 
حواس خود را جمع کند که نه در تله راست بیفتد 
نه در تله چپ. آقای رئیسی تاکنون نشان داده 
فرد عاقلی است. بهترین راه نیز این است که این 
عقلانیت را ادامه بدهد. هر چند حرکت در چنین 
مسیری در کشوری مانند ما کار سختی خواهد 
بود. بااین وجود وی باید حواس خود را جمع کند 
که در تله کسی یا گروهی نیفتد. رئیسی باید از 
تجربه اقدامات مثبت دولت های گذشته استفاده 
کند. به عنوان مثال کمترین میزان فساد در دولت 
آقای خاتمی وجود داشت. از سوی دیگر بیشترین 
رضایتمندی مردم در دولت احمدی نژاد وجود 
داشت. احمدی نژاد در بین مردم بود. معنای 
این پوپولیسم نیست. این به معنای آن است که 
مردم را فراموش نکرد. از کرونا نترسید و خود را 
جدا از مردم ندانست. رئیسی باید از این تجربه ها 
استفاده کند. نباید  تجربه های گذشته را دوباره 

تجربه کرد.
  یکی از نگرانی هایی که درباره دولت 
آینده وجود دارد این است که در زمینه 
سیاست خارجی مواضع تندی اتخاذ کند که 
برای کشور هزینه ایجاد کند. این در حالی 
است که وضعیت معیشتی مردم تا حدود زیادی به رویکرد 
دولت در عرصه بین المللی بستگی دارد. در این زمینه دولت 

رئیسی باید به چه نکاتی توجه کند؟
باید بین شعار و عمل تفاوت قائل شد. بین کسی که بیرون 
از گود ایستاده و شعار می دهد و کسی که درون گود است تفاوت 
وجود دارد. اگر تا دیروز آقای رئیسی بیرون از گود بود و شعار می داد 
امروز درون گود است و باید عمل کند. به همین دلیل باید شعارها را 
کنار بگذارد و با واقعیت های موجود زندگی کند. خیلی از حرف ها 
را می توان در بیرون درباره دولت مطرح کرد اما زمانی که  باید آن 
را اجرا کرد شرایط متفاوت خواهد بود. مطالبه گری مردم موضوع 
جدی است. امروز چه کسانی که در انتخابات مشارکت داشته اند و 
 چه کسانی که مشارکت نداشته اند جامعه هدف

 آقــــای رئیـــسی محسـوب می شـــوند و وی 
رئیس جمهور همه آنهاست. به همین دلیل زمانی 
که رئیسی وارد میدان عمل می شود داستان با زمانی 
که شعار می داد متفاوت خواهد بود. نکته دیگر اینکه 
آقای رئیسی باید این نکته را نیز در نظر داشته باشد 
که وضعیت قوه مجریه با قوه قضائیه متفاوت است. 

ان شاءا... که آقای رئیسی واقع بینانه عمل کنند.
  دولـت آقـای رئیسـی بـا وضعیت 
نامناسب معیشتـی و اقتصـادی مـردم چه 
خواهد کرد و چگونه مـی تواند این ابرچالش 

مهم را حل کند؟
بدون تردید امروز مهمترین دغدغه مردم 
معیشتی و اقتصادی است. شاید روزی مردم 
دغدغه سیاسی یا فرهنگی داشتند اما امروز 
شرایط فرق می کند و مهمترین دغدغه مردم 
اقتصادی و معیشتی است. نکته مهم در این زمینه 
این است که آقای رئیسی باید در اولویت بندی های 
خود مردم را در اولویت نخست قرار بدهد. اگر همه 
پروژه های عمرانی نیز به نتیجه برسد اما سفره 
مردم خالی باشد فایده ای ندارد. به همین دلیل 
آقای رئیسی باید به فکر سفره مردم باشد و بقیه 
مسائل را در اولویت های بعدی قرار بدهد. کسانی 
که تلاش می کنند در فضای رسانه ای کشور خود 
را به دولت آینده تحمیل کنند افرادی نیستند که بتوانند مشکلات 
اقتصادی مردم را حل کنند. این افراد درگذشته امتحان خود را 
پس داده اند و برای مردم نتیجه ای به همراه نداشته است. بدون 
افراط وتفریط باید فکر کرد و اولویت نخست آقای رئیسی  باید مردم 
باشد و مردم و مردم. بنده به صراحت عنوان می کنم روزی فاتحه این 
انقلاب خوانده خواهد شد که مردم فراموش شوند و مسئولان خود 
را از مردم جدا بدانند. چنین روزی فاتحه انقلاب خوانده خواهد شد.

گره خوردن نشست وین و دولت جدید

سید ابراهیم رئیسی در روز ثبت نام در وزارت 
کشور به صراحت عنوان کرد که به صورت مستقل، 
بدون وابستگی و وامداری از هیچ جریان سیاسی وارد 
کارزار انتخابات شده است. البته در این بین برخی 
هم این تلقی را داشتند که این مواضع رئیسی یک 
تاکتیک انتخاباتی برای پیروزی است، اما اکنون که 
رئیسی در جایگاه رئیس جمهور جدید کمتر از یک 
ماه دیگر زمام امور را به دست می گیرد، وی کماکان 
سعی می کند در کلام، رفتار و اقداماتش همین رویه 
را پیش بگیرد. این نشان می دهد که سید ابراهیم 
رئیسی برخلاف تصور تلاش دارد که چهره متفاوتی 
از آنچه در افکار عمومی و نگاه کارشناسان، فعالان 
سیاسی و حزبی است، از خود نشان دهد. پس باید 
این احتمال را داد که او، کابینه و دولتش به واقع به 
دنبال آنند است که به عنوان یک جریان سوم عمل 
کنند. رئیسی سعی دارد با آسیب شناسی عملکرد 
دولت های قبلی نفس تازه ای به عرصه سیاسی و 
مدیریتی کلان کشور بدمد و خود را مدعی جریان 
سوم نشان دهد. به ویژه که آقای رئیسی، هم به فضای 
شکننده کنونی کشور، آستانه تحمل پایین مردم و 
گسل ملت با حاکمیت به خوبی اشراف دارد. روی کار 
آمدن آقای محسنی اژه ای به عنوان رئیس قوه قضائیه 
در کنار دولت آقای رئیسی می  تواند فضای متفاوتی 
را شکل دهد. چون به نظر می رسد که آقای اژه ای، 
هم اشراف کاملی به حوزه قضائی دارد و هم این که 
فرد حزبی به شمار نمی روند. یعنی نمی توان آن را 
منتسب به یک حزب اصولگرا دانست. لذا وابستگی 
سیاسی به افراد ندارد و در سایه افراد و جریان ها 
حرکت نمی کند. این یک نشانه مثبت برای رئیس 
قوه قضائیه جدید است که آن استقلال خود را حفظ 
کند. ضمن این که با شناختی که از بینش سیاسی 
آقای رئیسی هم در این سال ها پیدا کرده است، به نظر 
می رسد رابطه قوه قضائیه و دولت در چهار سال پیش 
رو خوب باشد. این امر فی نفسه برای حل مشکلات 
کشور بسیار خوب است. برخلاف ارزیابی برخی از 
کارشناسان و ناظران امر، چه در داخل و چه در خارج 
که این تصور را داشتند نشست وین قبل از پایان 
دولت حسن روحانی و حتی قبل از انتخابات ریاست 
جمهوری ایران به نتیجه خواهد رسید، اکنون این 
نشست به روی کار آمدن دولت سید ابراهیم رئیسی 
گره خورده است. یعنی اعضای حاضر در نشست وین 
منتظر یک پیام روشن و مشخص از رئیس جمهور 
جدید ایران در اقبال احیای برجام هستند که رئیسی 
مشخص کند که دولت وی چه نگاهی در قبال پرونده 
فعالیت های هسته ای دارد؟ یعنی موتور حرکت 
نشست وین در جلسات آتی به اظهار نظر روشن 
آقای رئیسی و نه کلی گویی او در قبال احیای برجام 
منوط شده است. حال باید دید که در این روزها و 
هفته ها رئیسی موضع روشنی در قبال برجام اتخاذ 
می کند یا این که منتظر می ماند تا با تشکیل کابینه 
اش، تیم سیاست خارجی وی مذاکرات را به دست 
بگیرد؟ البته این امر هم بسیار طبیعی است چون 
اعضای 1+4 و خصوصا آمریکا به هیچ وجه منطقی 
نمی داند توافق مهمی  مانند برجام و پرونده فعالیت 
های هسته ای ایران را با دولتی ببندند که در ماه های 
پایانی حیات خود به سر می برد. ضمن اینکه به نظر 
من 1+4 و به خصوص آمریکایی ها این نشست ها را 
فراتر از اختیارات دولت ها در ایران می دانند. بنابراین 
سعی می کنند با فرصت زمانی بیشتر نگاه حاکمیت 
در ایران را تغییر دهند. ولی در راستای نقش و نفوذ 
همان جریان رادیکالی که در سوالات قبلی مطرح شد 
برخی از رسانه ها مانند کیهان از همین الان مرگ 
برجام و شکست نشست وین در دولت رئیسی را 
اعلام کرده اند. پس به نظر شما اساسا احیای برجام 
در دستور کار رئیسی خواهد بود؟ قطعاً موضع گیری 
رسانه هایی مانند کیهان بسیار مهم است و در تحلیل 
باید ملاک نظر قرار گیرد، اما در نهایت باید گفت که 
موضع گیری کیهان و رسانه هایی از این دست لزوماً 
به معنای موضع گیری آقای رئیسی در قبال برجام یا 
هر مسئله دیگری نیست. تا اینجای کار که عملکرد 
آقای رئیسی این را نشان می دهد. یعنی او سعی 
دارد با مشورت با کارشناسان در همه ابعاد سیاسی، 
 اجتماعی، اقتصادی و دیپلماتیک پیش رود، نه

بر اساس موضع گیری رسانه هایی چون کیهان. فضای 
کشور به قدری شکننده و ملتهب است که اجازه 
برخی تک روی ها و اقدامات غلط را به دولت جدید 
نمی دهد. لذا باید نهایت دقت در تصمیمات رئیسی و 
سنجش کل جوانب کار لحاظ شود. ضمن اینکه قطعاً 
تماس دولت رئیسی با برخی از اصلاح طلبان مطلوب 
نگاه کیهان و رسانه های همسو با آن نیست. خود این 
اقدام نشان می دهد که آقای رئیسی برای خوش آمد 
یا بدآمد رسانه هایی چون کیهان عمل نمی کند. اینجا 
ملاک منافع ملی است؛ لذا رئیسی، رئیس جمهور 
حاکمیتی است، نه اصولگرا. همانگونه که آقای رئیسی 
در جریان مناظره انتخاباتی مطرح کرد، منافع ملی 
است که تعیین می کند این لوایح تصویب شود یا 
نه. بنابراین اگر دولت وی به این نتیجه برسد که باید 
این لوایح تصویب شود، احتمالا ایشان هم به سمت 
همراهی و همسویی دیگر نهادها برای تعیین تکلیف 
این لوایح پیش رود. البته باید آقای رئیسی روی کار 
بیاید، کابینه اش تشکیل شود و با مشکلات روبه رو 
شوند، آن گاه واقعیت های میدانی نشان می دهد که 

راهی جز تصویب این لوایح وجود ندارد.

غلامعلی جعفر زاده در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 رئیسی تنش زدايی كند؛ 
اول  داخلی بعد خارجی 

 

»ایران« مدیران متخصص 
باسواد می خواهد !

مرحوم ابراهیم یزدی در خاطراتش نکته ای 
را عنوان می کند، می گوید قبل از پیروزی 
انقلاب، ما سران انقلاب در پاریس بودیم، یکی 
از روزنامه های انگلیسی سرمقاله ای می زند 
نزدیک به این مفهوم که: پیروزی »ندانستن بر 
ظلم«. ایشان می گوید: »آنجا من خیلی ناراحت 
شدم و گفتم که ملتی به پا خاسته است، ببین 
انگلیس ها چقدر جنس شان خراب است که 
نمی خواهند بپذیرند که این ملت همه معترض 
 هستند و شــرایط دیــگری را مــی خواهند.« 
دکتر یزدی در ادامه می گوید »بعد که ما آمدیم 
و خودم عضو شورای انقلاب و بعد وزیر امور 
خارجه شدم، هر چقدر ما جلو رفتیم هر اتفاقی 
که افتاد، رفتم ته آن را نگاه کردم و دیدم، آن 
»ندانستن« پررنگ است«! و بعد می گوید »هر 
چقدر جلوتر رفتم حتی وقتی از دولت بیرون 
آمدم باز هم دیدم همان »ندانستن« عامل 
اکثر اتفاقات است.« من به عنوان کسی که 
در دولت آقای موسوی، در وزارت صنایع و در 
دولت هاشمی وزارت نیرو بودم و همچنین در 
مجلس ششم و بعد در دولت خاتمی به وزارت 
اقتصاد آمدم، واقعا این حرف را تأیید می کنم، 
یعنی میزان تصمیمات اشتباهی که به دلیل 
کم اطلاعی مسئولین در ایران گرفته شد، کم 
نیست!  مگر کشور ۶ برنامه  توسعه را بعد از 
انقلاب تصویب و اجرا نکرده است؟ همه  اینها 
مگر در یک دولت یا یک مجلس بوده است؟ 
این بحث من اصلًا بحث سیاسی نیست که 
من بگویم این جناح سیاسی بد است یا آن 
جناح سیاسی خوب است، آن به جای خود، 
بحث  دیگری است. آنچه باعث شده است که 
سطح موفقیت ها محدود باشد، کمبود دانش 
تخصصی در اکثر مدیران ارشد است. چند وزیر 
و دستیارانش را می شناسید که واقعاً مسائل 
منطقه را خوب بشناسند، اصلًا کار خودشان 
را بتوانند در منطقه خوب تحلیل کنند؛ چند 
وزیر صنایع می شناسید، از اول انقلاب تا حالا، 
که بگویید عمده صنایع منطقه و رقبایش را 
می شناخته است، می دانسته که باید به چه 
بخش هایی برای رشد کمک کند، کارخانجات 
فرش ماشینی و ماکارونی در ایران بیش از نیاز 
منطقه است! ابعاد اقتصادی و بانکی هم چنین 
است؛ البته مثالی که زدم، فقط مثال بود نه اینکه 
بخواهم بگویم همین ها دچار مشکل هستند و 
دیگر بخش ها نه. مجموعه ای که می خواهند 
کشور را اداره کنند باید از پتانسیل قابل قبولی 
برخوردار باشند. سال های 42 تا ۵۳ را بررسی 
کنید، اگر به آن دوره برگردید می بینید که 
عالی خانی، مهدی سمیعی، یگانه و خداداد 
فرمانفرماییان را می آورند. این ها عموماً سابقه  
بانک جهانی و آشنایی با فرآیندهای بانکی و 
اقتصادی در کشورهای بزرگ را داشتند؛ مثل 
این می ماند که شما یک استاندار را بگویی برو 
یک بخش را اداره کن و او نیز قبول کند به آن 
بخش برود، به استانداری که سابقه دارد بگویید 
که بخش را اداره کن، مشخص است که آن 
بخش را خیلی خوب اداره می کند؛ چون فضای 
بزرگتر از آن را اداره می کرده است. آدم هایی 
که به ایران آمدند این شرایط را داشتند. شما 
کتاب تکنوکراسی آقای دکتر نیازمند که 
سازمان گسترش نوسازی صنایع ایران را بنیاد 
گذاشته است، بخوانید؛ واقعاً این ها آدمهایی با 
پتانسیل بالا بوده اند.  من 11 سال از سال ۵۸ 
تا آخر ۶۹ عضو هیات عامل سازمان گسترش 
نوسازی ایران بودم، به روسای مختلف سازمان 
گسترش می گفتم: نیازمند آنقدر اینجا را خوب 
سازماندهی و آنقدر خوب بنا کرده است که با 
این همه خرابکاری هایی که ما داریم می کنیم، 
خراب نمی شود! پس داشتن آدم های آگاه و 
آدم های مطلع، تشکیلات و سازمان مناسب 
را به وجود می آورد! قانون خزانه داری ایران 
مربوط به ۸0 سال پیش است؛ چرا آن را اصلاح 
نمی کنند؟ مشکل چیست؟ می دانید ابعاد 
خزانه داری در دنیا از نظر اقتصادی چقدر تغییر 
کرده است؟ اصلًا مگر ابعاد خزانه داری زمان 
رضاشاه با الان یکی است؟ حجم پول، میزان 
گردش کار، تنوع منابع، نحوه  استفاده از منابع، 
تزریق این منابع در اقتصاد کشور، همه  اینها 
امروز با ۸0 سال پیش تغییر کرده است. شما 
با آن ابزار می خواهید کشور را اداره کنید! 
هنوز قانون برنامه بودجه 1۳2۷ در ایران اجرا 
می شود. شما در این ده دوره مجلس بعد از 
انقلاب ۵ نفر رئیس کمیسیون مجلس را نام 
ببرید که پتانسیل و توان لازم برای بررسی و 
اصلاح این قوانین داشتند! مگر کشور ۶ برنامه 
توسعه را بعد از انقلاب تصویب و اجرا نکرده 
است؟ همه  اینها مگر در یک دولت یا یک 
مجلس بوده است؟ می توانیم متهم کنیم و 
بگوییم که این مجلس بد بوده آن خوب بوده 
است؟ چرا با این برنامه ها هنوز تولید سرانه  
کشور به سال ۵۶ نرسیده است؟ چرا بهره وری 
در حد صفر است؟ اینها حاصل برنامه های 
توسعه است؟ آن چیزی که می تواند کشور را 
متحول کند، دانایی است، آن چیزی که ارکان 
حکومت نیاز دارند دانش و مدیریت است. ما به 
جای دانستن، مدرک گرایی را در ایران متداول 
کردیم! امروز کابینه  انگلستان اکثراً لیسانس 
هستند. پس لزومی ندارد حتماً دکترا باشند، 
ولی تصمیماتی که می گیرند آگاهانه و براساس 

جستــــــار

یادداشـــت

اگر همه 
پروژه های 
عمرانی به نتیجه 
برسد اما سفره 
مردم خالی باشد، 
فایده ای ندارد. 
به همین دلیل 
آقای رئیسی 
باید به فکر سفره 
مردم باشد و 
بقیه مسائل را 
در اولویت های 
بعدی قرار بدهد. 
کسانی که تلاش 
می کنند در فضای 
رسانه ای کشور 
خود را به دولت 
آینده تحمیل کنند 
افرادی نیستند که 
بتوانند مشکلات 
اقتصادی مردم را 
حل کنند

بین کسی که 
بیرون از گود 
ایستاده و شعار 
می دهد و کسی که 
درون گود است، 
تفاوت وجود دارد. 
اگر تا دیروز آقای 
رئیسی بیرون از 
گود بود،  امروز 
درون گود است 
و باید عمل کند. 
به همین دلیل 
باید شعارها را 
کنار بگذارد و 
با واقعیت های 
موجود زندگی کند

این روزها 
صداهایی از 
مجلس به گوش 
می رسد با این 
مضمون که دولت 
باید درباره 
انتخاب اعضای 
کابینه با ما 
نیز کسی منکر 
مشورت نیست، 
اما نباید کسی 
را برای حضور 
در دولت به 
رئیس جمهور 
تحمیل کرد

رئیسی نه در تله راست بیفتد، نه چپ 
سهم خواهی اصولگرایان از رئیسی آغاز شده است 

خواسته های تمامیت خواهان، رئیسی را خسته خواهد کرد 
اولویت نخست رئیسی باید سفره خالی مردم باشد 

رئیسی تجربه  تسویه خونین مدیریتی را تکرار نکند 
 شرایط شکل گیری یک دولت فراجناحی سخت شده است 

 مردم دیگر کشش عمل نکردن به وعده ها را ندارند 
   عکس:  آرمان ملی / حجت سپهوند کشور ظرفیت آموزشگاه برای تربیت مدیر ندارد

جلال میرزایی
تحلیلگر حوزه بین الملل 

محسن صفایی فراهانی
فعال سیاسی اصلاح طلب


